
شهروند| سخنگوی دولت در نخستین واکنش 
به انتقادات گســترده از مواضع و دســتاوردهای 
فرهنگی دولت روز گذشــته بــه خبرگزاری ایلنا 
گفته است: هر نوع کاســتی فرهنگی را به دولت 
نســبت می دهند و دولت بایــد در این خصوص 
پاســخگو باشــد درحالی کــه دولت بــه اندازه 
مســئولیتش اختیار ندارد اما در تلاشیم حداقل 
در بودجه امســال امکان نظارت را برای دولت در 
هزینه کرد نهادهای فرهنگــی غیردولتی قوی تر 
کنیم. محمدباقر نوبخت در پاسخ به سوالی مبنی 
بر این که »در جــدول ۱۷ بودجه های فرهنگی؛ 
نهادهایی قرار دارند که عملا پاسخگویی به هیچ 
سازمانی درباره هزینه های فرهنگی خود ندارند. 
آیا قرار نیست بر این ســازمان ها و نهاد ها نظارتی 
صورت بگیرد؟« گفت: راجــع به بودجه فرهنگی 
همان طور که شما اشاره کردید بیش از ۶۰ درصد 
از بودجه فرهنگ توســط دستگاه های غیردولتی 

دریافت و هزینه می شود.
به گفته رئیس سازمان برنامه و بودجه، بخشی 
از این بودجه به شــکل کمک و بخشی غیرکمک 
اعطا شده است که از جدول ۱۷ به جدول ۷ آمدند 
و مثل دســتگاه های دولتی مستمری بگیر شدند. 
ما قطعا نســبت به آن دســتگاه های غیردولتی 
نظارت کمتری داریم یا امکان دسترســی به ریز 
هزینه کرد آنها به دلایل مختلف نداریم. سخنگوی 
دولت همچنین در پاسخ به این سوال که »سازمان 
مدیریت رشد بودجه های نهادهای فرهنگی خارج 
از دولت را می پذیرد؟« گفت: رشــدی که شما در 
عرصه فرهنگی بــرای اینها دیدیــد ما به صورت 
موردی برای تک تک اینها قایل نیســتیم، چون 
جدول ۱۷ یک ســرجمع اعتباری است که داده 
می شــود. آنچه در این رابطه قابل بحث اســت، 
سهمی اســت که بخش غیردولتی از بودجه های 
دولتی در عرصه های فرهنگ می گیرد و همان طور 
که گفته شــد به دلیل عدم نظارت پذیری کافی، 
دولت مسئولیتی را می پذیرد درحالی که اختیاری 

در آن راستا ندارد.
انتقادهای فرهنگی از دولت حسن روحانی البته 
تازه ترین نوع فشــار بر دولت ها نیست. دولت های 
پیشین هم از این ناحیه کم متحمل انتقاد نشدند. 
الیاس حضرتی، نماینده مــردم تهران در مجلس 
و عضو فراکســیون امید با توجه به همین فشارها 
بود که پیشــنهاد کرد وزارت ارشاد منحل شود و 
نهادهای فرهنگی دیگری که بیشــترین بودجه 
فرهنگی کشــور را به خود اختصــاص می دهند 

پاسخگوی وضع فرهنگی کشور باشند. 
او گفته بــود: درحالی کــه تنهــا ۱۶درصد از 
بودجه فرهنگی کشــور در اختیار وزارت ارشــاد 
اســت، بزرگان و علما و زعما رسیدگی به تمامی 
مسائل، مصائب و مشــکلات مربوط به فرهنگ و 
هنر را از این وزارتخانه طلب می کنند. پیشــنهاد 
ما این است که این ۱۶درصد از بودجه کل نیز در 
اختیار دیگر نهاد ها و ارگان هایی که بودجه هایی 
به  مراتب بیشتر از وزارت ارشاد دریافت می کنند، 

قرار گیرد و مسئولیت امور نیز با خودشان باشد.
جدول شــماره ۱۷ پیش از این نیز مورد انتقاد 
برخــی از نماینــدگان مجلس قــرار گرفته بود. 
جدولی که در ردیف بودجه هر ســال مقدار قابل 
توجهــی از بودجه فرهنگــی کشــور را به خود 
اختصــاص می دهد، بــدون آن که ســازمان ها و 
نهادهای دریافت کننده ایــن ردیف بودجه بعضا 
در قبال پولــی که دریافت می کننــد و خدماتی 
که بنا به ادعــای خود ارایه می دهند، پاســخگو 
باشــند. در خردادماه  ســال 94 احمد بخشایش  
اردســتانی، نماینده مردم اردستان در مجلس با 
انتقاد از پرداخت بودجه چندصــد میلیاردی به 
موسسات فرهنگی در کشــور و نظارت نداشتن 
مجلس بر چگونگی هزینه کرد آن، اظهار داشــت: 
برخی نمایندگان شاخص و پرزور مجلس جدول 
شــماره ۱۷ بودجه ســالیانه را می نویسند. این 
نماینده مجلس گفته بــود: در این جدول حدود 
52 موسسه و نهاد هستند که حدود 3۰۰ میلیارد 

تومان بودجه دارند ولی بحث من این اســت که 
چگونه از ۶ هزار و ۱2 میلیارد تومان ســهم بخش 
فرهنگ در  ســال جاری    3۰۰ میلیــارد تومان به 
این نهادهایی می دهیم که نظارتی بر عملکرد آنها 

نیست.
 نماینده سابق مجلس: 

 دولت درواقع امکان نظارت 
بر نهادهای غیردولتی را ندارد

بخشایش اردســتانی درباره انتقادهای اخیر از 
این تخصیص بودجه و اظهارات محمدباقر نوبخت 
نیز به »شــهروند« گفته اســت: تنها نهادی که 
می تواند بر عملکرد مالی ایــن نهادهای فرهنگی 
نظارت کند، دیوان محاســبات است. به گفته این 
نماینده سابق مجلس، ســخنگوی دولت درواقع 
از پاســخ موضوع طفره رفته و گفته »در تلاشیم 
بر هزینه کــرد این بودجــه نظــارت کنیم.« در 
حالی که دولت تنها می تواند بر عملکرد نهادهای 
زیرمجموعه خود نظارت داشــته باشد. بخشایش 
اردستانی همچنین می گوید: برخی از موسسات 
فرهنگی در ســال های گذشــته و پس از آن که 
حساســیت نمایندگان بر ردیف ۱۷ را مشــاهده 
کردند، به صــورت زیرکانه ای بودجــه خود را در 
لابه لای مواد دیگر پنهان کردند تا کســی متوجه 

وضع مالی آنها نشود. 
این نماینده ســابق که انتقادش از بنیاد سعدی 
در سال های گذشته انتقاد حدادعادل را به دنبال 
داشت، می گوید: اخیرا مشــاهده کردم که بنیاد 

سعدی مجددا جلساتش را تشکیل داده و اعضای 
اصلی آن دور هم جمع شده اند که به منزله تلاش 

آنان برای گرفتن بودجه است. 
بخشایش اردستانی می گوید: زمانی که نماینده 
بودیم، تلاش می کردیم از طریق کمیسیون تلفیق 
جلوی تصویب بودجــه این نهادهــای فرهنگی 
متعــدد را بگیریم و البته این تنهــا کاری بود که 
می توانستیم در برابر ریخت و پاش بودجه ای آنان 
انجام بدهیم؛ اما وقتی بودجــه به صحن مجلس 
می آمد، مثلا یــک بعدازظهری کــه نمایندگان 
خســته شــده بودند، این جداول به صورت کلی 
مطرح می شــد و نمایندگان هم بــدون آن که از 
جزییات آن اطلاع داشته باشــند، رأی می دادند. 
بخشایش  اردســتانی می گوید: این ترفند عمدتا 
به وسیله لابی گری با رئیس مجلس و کمیسیون 
فرهنگی انجام می شد و کمیسیون فرهنگی نقش 

موثری در تصویب بودجه این نهادها داشت. 
به گفتــه این نماینده ســابق مجلس به محض 
آن که نام این موسســات از قبیل بنیاد سعدی یا 
بنیاد دعبل خزایی را مــی آوردم، بلافاصله با من 
تماس می گرفتند و سعی می کردند توضیح دهند 
که بودجه هــا را کجا خرج کرده انــد. او می گوید: 
بنیاد دعبل خزایــی مدعی بــود در زمینه بیمه 
مداحان اهل بیت)ع( کار می کند، حدودا 4 میلیارد 
تومان هم بودجه داشت که ظاهرا بیشتر هم شده 
است. بخشایش اردســتانی در پاسخ به این سوال 
که چرا دریافــت بودجه های ســنگین از طریق 
نهادهای فرهنگی انجام می شــود، می گوید: کار 
جمهوری اســلامی کار فرهنگی اســت؛ افرادی 
که این بودجه ها را می گیرنــد، می گوید ما برای 
ترویج ریشه های جمهوری اسلامی کار می کنیم، 
کتاب چاپ می کنیــم، همایش برگزار می کنیم و 
مثلا ســی دی تهیه می کنیم به همین دلیل باید 
پول آن را هم بگیریم. خلاصه اش همین است که 
در جمهوری اســلامی این پول های بی حساب را 
بیشتر به دلایل فرهنگی می توان گرفت؛ زیرا این 
نظام یک نظام فرهنگی است همان طور که نظام 

آمریکا یک نظام سرمایه داری است. 
بخشــایش  اردستانی معتقد اســت که تنها راه 
مبارزه با این ریخت و پاش ها آزادی رســانه است. 
به گفته این نماینده ســابق مجلــس به  هر حال 
اینها هم جزیی از فســاد اســت فــارغ از این که 
دولت چه مســأله فرهنگی داشــته باشــد، باید 
 جلــوی ریخت و پاش ها را گرفت و ایــن نهادها را 

پاسخگو کرد. 

میز خبرروی خط خبر

جدول شماره 17 زیر ذره بین دولت
نوبخت: تلاش می کنیم امکان نظارت بر نهادهای فرهنگی غیردولتی را تقویت کنیم  

  بخشایش اردستانی: می گویند برای ترویج ریشه های جمهوری اسلامی کار می کنیم و پول آن را هم باید بگیریم

 دفاع آیت الله جنتی از نظارت مستمر 
بر صلاحیت نمایندگان

 مطهری: ممکن است حریت 
و آزادگی نمایندگان از بین برود

شــهروند|  آیت الله جنتی، دبیر شورای 
نگهبــان و رئیس مجلس خبــرگان رهبری 
روز گذشــته در همایش فصلی روسای دفا تر 
نظارت بر انتخابات پــس از آن که به مصوبه 
اخیر مجلس درباره محدودیت زمان نظارت 
شــورای نگهبان بــر صلاحیــت نامزدهای 
انتخاباتــی و منتخبــان ملت اشــاره کرده، 
گفته اســت: مجلس مصوبه ای برای نظارت 
بر نمایندگان داشــت، اما آیا طی ســال های 
 پس از تصویب آن، تاکنــون اقدامی صورت 

گرفته است؟
دبیر شــورای نگهبان ســپس بر این نکته 
تأکید می کند که نظارت بر نمایندگان نباید 
تشــریفاتی باشــد. آیت الله جنتی در ادامه 
پرسیده است: اگر نماینده ای وارد مجلس شد 
بعد مشخص شد فاقد شــرایط بوده است یا 
این که در طول دوره، این شــرایط را از دست 
داد و از موقعیت و قدرت خود سوءاســتفاده 
کرد، آیا نباید اقدامی شود تا دوره نمایندگی 

او به پایان برسد؟ 
 دبیر شــورای نگهبــان ابراز امیــدواری 
کرده اســت با تأکیــد سیاســت های کلی 
انتخابات بــر این امر، شــاهد نظارت بهتری 
بر نمایندگان باشــیم و سازوکارهای آن مهیا 

شود. 
حضرت آیــت الله جنتــی در پایــان ابراز 
امیــدواری کرد با اهتمام بیشــتر شــورای 
نگهبان، مجلس و دولت، سیاســت های کلی 
انتخابات با تصویب قوانین و مقررات مناسب 

به نتایج خوبی برسد.
دبیر شــورای نگهبــان البته در قســمت 
دیگــری از اظهاراتــش با اشــاره بــه چند 
فراز از وصیتنامــه الهی، سیاســی حضرت 
امام خمینــی)ره( گفــت: متاســفانه برخی 
باورشان شده است باید در برابر دشمن ذلیل 
و تسلیم بشــویم و اسم ســازش و تسلیم را 
تعامل می گذارند. اگر بنا بر ســازش و تسلیم 
بود، پس چرا »بهشتی« ها، »قدوسی« ها و این 

همه جوان، شهید شدند. 
پیش از این عباسعلی کدخدایی، سخنگوی 
شــورای نگهبان نیز ضمن دفــاع از نظارت 
مستمر بر نمایندگان مجلس توسط شورای 
نگهبان با اســتناد بــه سیاســت های کلی 
انتخابات ابلاغی از سوی رهبر معظم انقلاب 
اســلامی، گفته بود: هم اکنون در بند ۱3 امر 
جامعی در نظر گرفته شــده اســت و بر لزوم 
نظارت بر انجــام وظیفه نماینــدگان تأکید 
شــده که در قوانین انتخاباتی بــه این موارد 
اشــاره نشــده بود ولی بند ۱3 سیاست های 
کلــی به ایــن امر تأکیــد کــرده و ضرورت 
اســتمرار نظارت بر شــرایط و حسن اجرای 
وظایف نمایندگان در این بند ذکر شده است.

اظهارات دبیر و سخنگوی شورای نگهبان 
البته با واکنش نمایندگان مجلس هم مواجه 
شده است. علی مطهری، نایب رئیس مجلس 
دهم گفته اســت: نظارت بــر نمایندگان در 
طــول دوره نمایندگی اگر بخواهد شــامل 
اظهارنظرهــای نمایندگان شــود، حریت و 

آزادگی آنها را از بین می برد.
به گفته علی مطهری، نظارت بر باقی بودن 
صلاحیت نمایندگان در طول دوره نمایندگی 
موضوع جدیدی نیست، چون اکنون هم اگر 
نماینده ای جرم بزرگی مانند قتل یا شــرب 
خمر یا فســاد مالی و اخلاقی بزرگی مرتکب 
شود با او برخورد می شود و مجلس می تواند 

اعتبارنامه او را باطل کند.
نماینده مردم تهــران در مجلس همچنین 
گفته اســت: اگــر بخواهیم این نظــارت را 
شامل اظهارنظرهای نمایندگان بدانیم و هر 
اظهارنظری را که مخالــف نظر ما بود، مخل 
امنیت ملــی معرفی کنیــم و آن نماینده را 
ســلب صلاحیت کنیم؛ این امر با اصول 84 و 
8۶ قانون اساسی سازگار نیست، چرا که طبق 
این دو اصل نماینده مجلس حق دارد در همه 
مســائل داخلی و خارجی کشــور اظهارنظر 
کند و نمی توان او را به ســبب نظراتی که در 

مجلس اظهار کرده، تعقیب یا توقیف کرد.
مطهری با اشــاره به اســتناد ســخنگوی 
شورای نگهبان به سیاست های کلی انتخابات 
که از سوی رهبری ابلاغ شده، یادآور شد: در 
سیاســت های ابلاغی رهبری مرجع نظارت 
مشــخص نشــده و درواقع این امر به عهده 

قانون گذاشته شده است. 
ممکن اســت این مرجع خــود مجلس و 
قانــون نظارت بر رفتار نمایندگان باشــد که 
بهتر نیز همین اســت؛ یعنی لزوما این ناظر 

شورای نگهبان نیست.

معاون اول رئیس جمهوری: 

اگر وزارت دفاع می توانست در مورد 
دستاوردهایش اطلاع رسانی کند 

مردم امیدوارتر می شدند

معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به این که برخی 
توانمندی ها و دستاوردهای دفاعی کشور به دلیل 
برخی ملاحظات امنیتی قابل انتشار نیست، گفت: 
اگر وزارت دفاع نیز همانند سایر دستگاه های اجرایی 
می توانست همه دستاوردهای خود را اطلاع رسانی 
کند، مردم نســبت به آینده و توان نظامی کشــور 
بسیار امیدوارتر می شــدند. اسحاق جهانگیری که 
در همایش مدیران ارشــد وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح سخن می گفت »توان موشکی ایران 
را شاخص اصلی در بازدارندگی« دانست و گفت: »باید 
این توان تقویت و از آن حفاظت شود تا تصور تعرض 
به جمهوری اســلامی ایران از ذهن دشمنان خارج 
شود«. معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به آشوب ها 
و درگیری های منطقه گفت: خوشبختانه با تلاش و 
زحمات نیروهای مسلح و امنیتی کشور، ایران کانون 
ثبات، آرامش و امنیت منطقه است که یقیناً نیروهای 
مسلح نقشی کلیدی در این زمینه دارند. جهانگیری با 
بیان این که ایران در منطقه ای استراتژیک واقع شده و 
همه دنیا نسبت به این منطقه حساسیت دارند، اظهار 
داشت: منطقه خاورمیانه کانون تأمین انرژی بسیاری 
از کشورهای جهان است و کشورهای غربی تلاش 
می کنند تا نبض این منطقه که می تواند اقتصاد را 
به حرکت درآورد در اختیار داشته و حضور پررنگی 
در این منطقه داشته باشند. جهانگیری همچنین 
با اشــاره به این که توان موشکی جمهوری اسلامی 
ایران مبتنی بر توان بومــی و ظرفیت های داخلی 
اســت، گفت: این یعنی توانمندی ایران در بخش 
فناورانه افزایش پیدا کرده و کشور از نظر تکنولوژی 
قدرتمند شده اســت. معاون اول رئیس جمهوری 
تأکید کرد: باید جهت گیری اصلی در وزارت دفاع نیز 
همین باشد و با این راه به تولید تجهیزات و تولیدات 
دفاعی بپردازند که از نظر کیفیت قابلیت صادرات 
را داشــته باشــند. وی افزود: وزارت دفاع در بخش 
صنایع غیرنظامی نیز باید همین سیاست را دنبال 
کند و به این موضوع باور داشته باشد که ادامه حیات 
صنعت به صادرات آن بستگی دارد. جهانگیری در 
بخش پایانی سخنان خود با اشــاره به مشکلات و 
محدودیت های دولت در بخش بودجه گفت: با وجود 
همه مشکلات و محدودیت ها، دولت همواره تلاش 
کرده است نیازهای نیروهای مسلح کشور را تأمین 
کند و این که برخی رسانه ها دولت را به بی توجهی به 
نیروهای مسلح متهم می کنند به دور از انصاف است. 
وی افزود: دولت در هیچ مقطعی اجازه نداده اســت 
که مأموریت های مهم نیروهای مسلح با محدودیت 
و کمبود مواجه شود و این رویکرد به عنوان یکی از 

اصلی ترین اولویت های دولت ادامه خواهد یافت.

غفوری فرد ادعا کرد: 

 دلیل استعفای آقای جنتی 
موضوعی فراتر از »کنسرت   ها« بود

انتخــاب|  رئیــس 
هیأت نظارت و بازرســی 
انقــلاب  شــورایعالی 
فرهنگی، گفــت: عده ای 
خواستند دلیل استعفای 
وزیر ارشــاد را به مسأله 
کنسرت ها ارتباط دهند؛ 
اما مسأله خیلی مفصل تر از این چیزها بود. حسن 
غفوری فرد، عضو شــورای مرکــزی حزب موتلفه 
اسلامی با اشاره به تغییرات در کابینه دولت یازدهم 
اظهار کرد: شرایط کاری برای سه وزیری که از کابینه 
دولت عزل شدند یا اســتعفا کردند بنا به دلایلی به 
هیچ وجه امکان نداشــت. غفوری فرد به استعفای 
وزیر ارشــاد اشــاره کرد و گفت: ظاهرا وی به این 
نتیجه رســیده بود که دیگر امکان ادامه کار برایش 
در وزارتخانه فرهنگ و ارشــاد وجــود ندارد؛ حتی 
فشارهایی از ســوی آیت الله جنتی هم بر روی وزیر 

ارشاد وجود داشت.

وزیر کشور: 

 امنیت را برای مردم 
و همراه با آنان می خواهیم

ایســنا| وزیر کشور 
گفت: امنیت پایــدار در 
کشور بر محوریت مردم 
صــورت می گیــرد و ما 
امنیــت را بــرای مردم و 
همراه با آنان می خواهیم. 
رحمانی فضلی  عبدالرضا 
عصر دیروز طی سخنانی در پنجمین همایش پدافند 
غیرعامل که در سالن همایش های صداوسیما برگزار 
شد، با اشــاره به حفظ امنیت مردم توسط پدافند 
غیرعامل گفت: اقدامات و مجموعه کارهایی که در 
حوزه پدافند غیرعامل صورت می گیرد با برنامه ریزی 
است که مهم ترین مسأله ایجاد امنیت پایدار برای 
توسعه است و در نبود امنیت، توسعه نیز امکان پذیر 
نیست. وزیر کشــور تأکید کرد: هر چقدر در حوزه 
امنیت و ایجاد دفاع از کشور با ثبات و قدرت بیشتری 
حرکت کنیم، تهدیدات علیه کشور را بیشتر خنثی 
خواهیم کرد و درواقع تبلیغات، مانور ها و تجهیزات 

مهم ترین نشان قدرت ملی کشور است.
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حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی روز گذشته 
در دیدار آقای باقر عزت بگوویچ رئیس شــورای ریاســت جمهوری 
بوسنی و هرزگوین با تأکید بر لزوم مقابله با سیاست های آتش افروزانه 
و تروریزم پرور برخی دولت های غربی خاطرنشان کردند: کشورهای 
مستقل باید با تحکیم روابط و اثرنپذیرفتن از سیاست های دولت های 

مستکبر، آتش اختلافات و درگیری ها را فرو بنشانند.
حضرت آیــت الله خامنه ای با اشــاره به موج تکفیــر و تروریزم- 
که اکنون به اروپا نیز ســرایت کــرده و احتمــالا در آینده هم وضع 
بدتــری را رقم خواهــد زد- افزودنــد: زادگاه این پدیــده در ظاهر 
منطقه عربی اســت اما در واقع، دولت آمریــکا و بعضی از دولت های 
اروپایــی عامل اصلی پدیدآمدن این حوادث هســتند. رهبر انقلاب 
اســلامی، ائتلاف نظامیِ دولت های غربی علیه تروریــزم را واقعی 
ندانســتند و گفتند: اگرچه ممکن اســت این ائتلاف ها درمواردی 
با تروریست ها وارد جنگ نیز بشــوند، اما نه در عراق و نه در سوریه به 
 دنبال ریشه کن کردن واقعی تروریزم نیســتند و سیاست های بد و 
شــرارت آمیز آنها، روز به  روز مشکلات بشــریت را افزایش می دهد .

ایشــان، علاج و درمان این وضع را در گروی فهم و شــناخت عوامل 
بروز این مشــکلات و وجود اراده برای حل آنها خواندند و در اشاره به 
یکی از عوامل بروز تروریزم افزودند: تحقیر جوانان مسلمان در برخی 
کشورهای ثروتمند و قدرتمند اروپایی، زمینه ای برای پیوستن آنان 
به گروه های منحرف تروریســتی همچون داعــش ایجاد می کند و 
این جوانان تحقیرشده در بازگشت به اروپا، دست به انفجار و کشتار 

می زنند.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با اشاره به سوابق روابط دوستانه 
ایران و بوســنی و هرزگوین و دوران تلخ و سخت جنگ تحمیل شده 
برمردم این کشور، خاطرنشــان کردند: آرامش و امنیت لازمه تحقق 
همه ارکان حیاتی یک ملت و رشــد و شــکوفایی آن اســت. رهبر 
انقلاب اسلامی با یادآوری خاطره سفر به بوسنی و هرزگوین در دوره 
ریاست جمهوری و استقبال گرم و صمیمی مردم از ایشان و همچنین 
با تجلیل از شــخصیت مرحوم علی عــزت بگوویچ رئیس جمهوری 

فقید این کشور، افزودند: دولت جمهوری اسلامی ایران برای افزایش 
همکاری و ارتباطات با دولت بوسنی و هرزگوین در بخش های مختلف 

سیاسی، اقتصادی و هماهنگی در مجامع جهانی، آمادگی کامل دارد.
در این دیدار که آقای روحانی رئیس جمهوری نیز حضور داشت، آقای 
باقر عزت بگوویچ رئیس شورای ریاست جمهوری بوسنی و هرزگوین با 
ابراز خرسندی از ســفر به تهران، مذاکرات خود با مقامات کشورمان 
را موفق ارزیابی و ابراز امیدواری کرد که روابط دوســتانه دوکشور به 
همکاری های موثر اقتصادی، به نفع طرفین تبدیل شود. آقای بگوویچ، 
سیاست بوســنی و هرزگوین را تحکیم و تقویت روابط با کشورهای 
مسلمان خواند و با اشاره به لزوم همکاری برای مقابله با خطر تروریزم، 
افزود: این بیماری خطرناک حتی موجب حمله به مساجد و قتل افراد 
بی گناه شده است که البته در بوسنی و هرزگوین همه شخصیت های 
برجسته، قاطعانه از تفکر تکفیری، اعلام برائت، با آن مقابله می کنند .

رئیس شــورای ریاست جمهوری بوســنی و هرزگوین با ابراز تأسف 
از درگیری های فرقه ای درجوامع اســلامی گفت: وحدت اســلامی 
 وظیفه همه مسلمانان است و تفرقه، موجب تضعیف جوامع اسلامی 

خواهد شد. 
دیدار حسن روحانی با عزت بگوویچ

روزگذشــته همچنین عزت بگوویچ، رئیس جمهوری بوســنی و 
هرزگوین با حســن روحانی رئیس جمهوری ایران دیدار و گفت وگو 

کرد. روسای جمهوری اسلامی ایران و جمهوری بوسنی و هرزگوین با 
اشاره به روابط دوستانه و مستحکم دوکشور، ضرورت استفاده از فضای 
پس از توافق هسته ای و لغو تحریم ها را به منظور ایجاد شتاب درتوسعه 
همه جانبه روابط تهران و سارایوو مورد تأکید قرار دادند. حسن روحانی 
روز سه شــنبه پس از مذاکرات دوجانبه هیأت های عالیرتبه ایران و 
بوسنی و هرزگوین در نشست مشترک خبری با همتای بوسنیایی 
خود با بیان این که روابط بوسنی و هرزگوین از آغاز استقلال تا امروز 
با جمهوری اســلامی ایران دوستانه و مســتحکم بوده است، اظهار 
داشت: بی تردید این سفر سرآغازی برای توسعه هرچه بیشتر روابط 
تهران- ســارایوو خواهد بود. رئیس جمهوری با اشــاره به این که در 
سال های گذشــته به دلیل مشــکل تحریم، روابط دوکشور شاهد 
دوران رکود بود، گفت: امروز بعد از برجام، شرایط کاملا برای توسعه 
بیش ازپیش روابط دوکشور مهیاست و درمذاکرات دوجانبه راه های 
گسترش روابط اقتصادی و همکاری های بخش خصوصی دوکشور و 
نیز روابط علمی، فرهنگی و گردشگری را مورد بحث و تبادل نظر قرار 
دادیم و بنا شد فهرست همکاری ها درکمیسیون مشترکی که در ماه 
دسامبر در سارایوو تشکیل خواهد شد، مورد بحث و توافق قرار بگیرد. 
دکتر روحانی خاطرنشان کرد: در زمینه همکاری های فرهنگی بین 
تهران و سارایوو، بدون تردید ترویج اسلام اعتدالی می تواند به عنوان 
پایه مهم روابط فرهنگی برای مســلمانان اروپا و ازجمله در بوسنی و 
هرزگوین باشد. رئیس شورای ریاست جمهوری بوسنی و هرزگوین نیز 
در این نشست مشترک خبری با بیان این که روابط دوکشور همواره 
دوستانه، مستحکم و قوی بوده است، گفت: جمهوری اسلامی ایران 
در زمان جنگ بوسنی تلاش زیادی برای توقف جنگ و برقراری صلح 
و ثبات داشت و امروز شاهد یک روند تسریع همکاری های دوکشور 
در بخش های مختلف هســتیم. باقر عزت بگوویچ خاطرنشان کرد: 
تحریم ها باعث شد که درمقطعی از زمان، خللی در روابط دوکشور وارد 
شود و با خوشحالی اخبار مربوط به توافق هسته ای و لغو تحریم ها را 
دریافت کردیم و این زمینه بسیار خوبی برای توسعه روابط دوکشور 

به وجود آورده است.

رهبرمعظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس شورای ریاست جمهوری بوسنی و هرزگوین: 

ائتلاف نظامی غرب علیه تروریزم واقعی و به دنبال ریشه کن کردن آن نیست

خبر

فارس| عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور روز 
گذشته در پاسخ به این سوال که برخی رسانه ها از 
موج تغییر 25۰ فرماندارتا زمان برگزاری انتخابات 
خبر می دهند، آیا ایــن موضوع صحت دارد گفته 
اســت: ما یک موجی داشــتیم آن هم مربوط به 
بازنشســته ها بوده که مجلس تصویب کرد و این 
بازنشسته ها طبق این قانون باید از مسئولیت خود 
کنار گذاشته می شدند که حدود ۶۰ نفر بازنشسته 
بودند و قانون اجازه ادامه فعالیت نمی دهد که اینها 
را در دســتور تعویض قرار دادیم و درحال انجام 

است.
به گفته وزیر کشــور در ارزیابی هایمان به این 

نتیجه رســیدیم که برخی از این افراد باید تغییر 
کنند اما تعداد این افــراد به هیچ وجه به ۱۰۰ نفر 

نرسیده که بخواهد به 25۰ نفر برسد.
رحمانی فضلی درباره دریافتی های استانداران 
و خود وزیر نیز گفته اســت: اســتانداران حدود 
۷ میلیون حقوق می گیرند و بنده از دانشگاه حقوق 
می گیرم به عنوان استاد تمام که فیش حقوقی ام 
8 میلیون تومان است، اما دریافتی ام ۶.5 میلیون 
اســت به ما در دولت هم به عنــوان اضافه کار و... 
حقوقی می دهند که سرجمع حدود ۱2 میلیون 

می شود.
وزیر کشــور می گوید: حقوق وزرا اصلًا افزایش 

نیافته است، در اول دولت گفتند که ما حقوق ها 
را متناسب با دولت قبل می دهیم.

رحمانی فضلی درباره موضــوع ورود پول های 
کثیف بــه انتخابات نیــز گفته اســت: از طرح 
موضوع ابایی نداشتیم زیرا ما نگرانیم این پول ها 
در جاهایی که تأثیرگذاری در تصمیم سازی ها و 
تصمیم گیری ها داشته باشــد هزینه نشود، این 
مســأله را روزنامه ها و رســانه ها پرداختند که به 
نظرم کار خوبی بود و بحث مشخص تر شد منتها 
آن چیزی که مطلوب نبود این بود که جناح های 
سیاســی یکدیگــر را متهم کردنــد، یکی گفت 
پول های کثیف آمده این سمت و دیگری می گفت 

آمده است آن ســمت لذا بنای ما برای گفتن این 
بحث کار خوبی بود، مجلس هم ما را در این رابطه 
خواست و به مجلس رفتیم و توضیح دادیم که این 
قضیه چگونه بود و اصل قضیه را پذیرفت و گفت 
یک لایحــه ای بیاورید و ما هــم کمک می کنیم 
که ما هم رفتیم و قوانین ۷ یا 8 کشــور را مطالعه 
کردیم و یک لایحه 2 فوریتــی را به مجلس ارایه 
کردید تا بتوانیم آن طور که مقدور اســت جلوی 
این گونه هزینه ها را در انتخابات بگیریم اما نهایتا 
مجلس بررسی این لایحه را به تأخیر انداخت و به 
سرانجام نرســید که الان در لایه جامع انتخابات 

این مطلب را گنجانید.

وزیر کشور: 

تغییر۶۰ فرماندار در دستور کار است
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